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Originální mapy Československa dokumentující rozšiřování
a zmenšování státních hranic, dobové fotografie a další
dokumenty představuje výstava, kterou pořádá Geografická
sekce Přírodovědecké fakulty UK v Praze.
ČRo 1 - Radiožurnál, 17.10.2008, 21:00, pořad: Stalo se dnes

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Do Prahy se sjeli zástupci čtyř desítek univerzit z celé Evropy. Karlova univerzita od čtvrtka do soboty hostí Generální
shromáždění evropské univerzitní sítě UNICA. Zasedání se účastní především rektoři a prorektoři členských univerzit.
Naším dalším hostem je mluvčí Univerzity Karlovy Václav Hájek. Dobrý večer.

Václav HÁJEK, tiskový mluvčí Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
Dobrý večer.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Podle tiskové zprávy se rektoři a prorektoři na té konferenci zamýšleli nad dalším směřováním evropského vyššího
vzdělávání. Co tam zaznělo za překvapivé myšlenky?

Václav HÁJEK, tiskový mluvčí Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
Mně ty myšlenky, bohužel, já se musím omluvit trošku, protože měl být vstupem do Radiožurnálu pověřen pan rektor,
ale bohužel nám vypadl ze signálu, takže já se pokusím jenom představit tu společnost UNICA, protože jde o sdružení
jednačtyřiceti evropských univerzit, které vzniklo v roce 96 a vlastně Univerzita Karlova v tomto roce slaví své 660. výročí
založení, takže při té příležitosti se tohleto prestižní setkání té UNICY právě koná teďko u nás v říjnu na Univerzitě Karlově
v budově Karolína a máme tu celkem sedmdesát hostů z celého světa. Ono sdružením UNICY je přibližně čtyřicet jedna
evropských univerzit a my tu máme teďko tedy sedmdesát hostů, z toho jedenáct rektorů a jedenáct prorektorů.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Takto, jak to popisujete, máme si to představit jako formální přátelské setkání nebo na takových fórech opravdu zaznívají
nějaké nové věci, které mohou posunout třeba i směřování těch univerzit?

Václav HÁJEK, tiskový mluvčí Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
Já si myslím, že to určitě formální jednání není, protože Univerzita Karlova, což ukázaly i nedávno zveřejněné žebříčky,
například šanghajského hodnocení nebo britských Timesů, má velmi dobré evropské nebo nejenom evropské, ale i
zahraniční renomé a myslím si, že je jasné, že ta Univerzita Karlova je velkým partnerem k jednání i pro třeba rozšiřování
té mezinárodní spolupráce, a pokud vím, tak když jsem dneska s panem rektorem Václavem Hamplem mluvil, tak říkal,
že ostatní kolegy velmi zaujalo jednání o takzvané kauze univerzitních nemocnic, se kterým je pan rektor prý velmi
podrobně seznamoval.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
A my už to nebudeme muset uvádět v kondicionálu, protože se nám podařilo s panem rektorem spojit. Tolik tedy mluvčí
Karlovy univerzity Václav Hájek. Děkuju. A do vysílání Radiožurnálu zvu rektora Univerzity Karlovy Václava Hampla,
dobrý večer.
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Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
Dobrý večer.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Pane Hample, můžete nám tedy přiblížit tu diskusi o univerzitních nemocnicích?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
To samozřejmě rád. My jsme navrhli tohleto, toto témat k projednání rektorského semináře UNICY asi před třičtvrtě
rokem, protože jednak to bylo v tu dobu a samozřejmě, je i dneska, téma velmi živé u nás a současně platí, že pro
univerzity v hlavních městech, evropských měst je to všude také důležité téma, protože vlastně platí, že tenhle vztah
mezi univerzitami a nemocnicemi asi není nikde zcela uspokojivě vyřešen v tuto chvíli a také je pravda, že co univerzitní
nemocnice, to trošku jiný obrázek v tomto smyslu všichni hledají dobrou cestu, takže má velkou cenu se o tom vzájemně
bavit, sdílet dobré zkušenosti, špatné zkušenosti a domlouvat se, jak by bylo asi nejlépe v tomto postupovat dál.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Dokázal byste na základě té dnešní diskuse zformulovat tu představu o ideálním vztahu mezi univerzitou a univerzitní
nemocnicí, respektive mezi univerzitou a státem, a pak tedy tou nemocnicí?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
No, to my jsme se ani nezkoušeli, nepokoušeli dneska dojít k nějakému jakémusi konsensu, jak by to ideálně úplně
přesně mělo být.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Tak předpokládám, že vy jste si nějaký závěr udělal pro sebe a pro případná jednání s ministerstvem.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
Ne, spíš to, k čemu jsem se chtěl dostat, je, že existuje jakési, řekněme, obecné principy, které by asi měly být naplněny.
V zásadě jsme se shodli o tom, že ..., na tom, že univerzitní nemocnice prostě musí být veřejné instituce, které jsou
v klíčových věcech, zejména v záležitostech výběru odborníků, ovlivňovány zásadním způsobem univerzitou, potažmo
lékařskou fakultou.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
V čem je to v této obecné formulaci jiné než ten návrh, který prosazuje ministerstvo zdravotnictví?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
To je, ano, to je, to je poměrně hodně, hodně jiné.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
A v čem tedy? Protože tak, jak ten návrh ministerstva zdravotnictví znám, tak umožňuje univerzitám poměrně velký vliv
na personální politiku té nemocnice a podobně.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
Je to právě, to právě je problém, že neumožňuje, protože ten návrh předpokládá akciovou společnost s minoritním
zastoupením univerzity a problém akciové společnosti je, že minoritní, majoritní akcionář má vliv na všechny záležitosti
v té instituci a minoritní akcionář nikoli, takže i na záležitost výběru odborníků by univerzita při minoritním zastoupení
neměla vliv.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Pojďme se vrátit ještě k další agendě toho evropského shromáždění. Podle tiskové zprávy jste se tedy zamýšleli nad
dalším směřováním evropského vyššího vzdělávání. Na co jste přišli?

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze
--------------------
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No, tak ono nás to ještě zčásti čeká zítra, to pokračuje to jednání další dalším rektorským seminářem zítřejší dopoledne,
který má být zejména na téma vztahů univerzit k výzkumu, inovacím a evropskému institutu, evropskému institutu ...
technologickému institutu, který se připravuje, takže v tomto částečně ještě úplně nemůžu prozradit, co všechno se,
co všechno se přihodí, nicméně důležitá témata, kterými jsme se zabývali už dneska, jsou třeba záležitosti kolem
pokračování "boloňského procesu", kdy vlastně ten, to, ten úžasný pohyb v evropských univerzitách, který nastal v
poslední dekádě pod tím klíčovým slovem "boloňský proces", kdy se zásadně transformovaly evropské univerzity, tak
ten by měl bejt, být vlastně v příštích letech, v příštím roce dovršován a všichni hráči, kteří se toho zúčastní, tak v tuto
chvíli velmi intenzivně řeší, zda tento proces v tom roce 2010 spíše prohlásit za ukončený, anebo jestli pokračovat dále,
a pokud ano, tak jak. V zásadě ten konsensus je, že rozhodně by byla škoda tenhleten úžasný pohyb, který nastal, tak
teďka nějak zastavit, čili že rozhodně pokračovat dál, ale je potřeba se dohodnout, co všechno a panuje i takový, takové
přesvědčení, že by nebylo dobře, když to tak řeknu, to předávkovat, že je potřeba se soustředit na ty podstatné věci a
jaksi nedávat na stůl další a další nápady, ale spíše dotáhnout ty věci, které ještě úplně dotažené nejsou.

Jan PUNČOCHÁŘ, moderátor
--------------------
Ve vysílání Radiožurnálu jsme mluvili s rektorem Univerzity Karlovy Václavem Hamplem. Na slyšenou.

Václav HAMPL, rektor Univerzity Karlovy v Praze


